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Martın 28-də saat 21:51-də 
Azər baycan Respublikası Mil-
li Məc lisinin deputatı Mustafa 
Fazil Qəzənfər oğluna yaşadığı 
evin qarşısında “Kalaşnikov” 
konstruksiyalı avtomat sila-
hından atəş açılaraq terror aktı 
törədilib.
Bu barədə Dövlət Təhlükəsizliyi 
Xidmətinin (DTX) mətbuat xid-
məti məlumat yayıb.
Qeyd edilib ki, terror aktı nəti-
cəsində Fazil Mustafa bədənin 
sağ çiyin qurşağını və sağ budun 
aşağı üçdə birini dəlib keçən 
güllə yarası alıb. Ona zəruri tibbi 
xidmətlər göstərilir və vəziyyəti 
stabil olaraq qiymətləndirilir. 
Həyati təhlükəsi yoxdur.
Faktla bağlı Azərbaycan Res-
publikası Dövlət Təhlükəsizliyi 
Xidmətinin İstintaq baş idarə-
sində Cinayət Məcəlləsinin 277 
(dövlət xadiminin və ya ictimai 

xadimin xidməti və ya siyasi 
fəaliyyətinə son qoymaq və ya 
bu fəaliyyətə görə qisas almaq 
məqsədilə onun həyatına sui- 
qəsd etmə) və 228.2.1-ci (qa-
baqcadan əlbir olan bir qrup 
şəxs tərəfindən qanunsuz ola-
raq odlu silah, onun komplekt 
hissələrini, döyüş sursatı əldə 

etmə, saxlama, daşıma və gəz-
dirmə) maddələri ilə cinayət işi 
başlanılıb. Terror aktını törət-
miş şəxsin və cinayət hadisəsi 
ilə əlaqəsi olan digər şəxslə-
rin müəyyən olunaraq cinayət 
məsuliyyətinə cəlb olunması 
istiqamətində kompleks təxirə-
salınmaz əməliyyat-istintaq 
tədbirləri həyata keçirilir.

* * * * *
Hazırda terror hücumu nəticə-
sində güllə yaraları alan depu-
tat Fazil Mustafanın vəziyyəti 
yaxşıdır.

Bunu deputatın köməkçisi Əj-
dər Əliyev deyib.
O bildirib ki, F.Mustafa iki dəfə 
əməliyyat olunub. “Əməliyyat-
lar başa çatıb, Fazil müəllim 
özünə gəlib və hazırda vəziy-
yəti yaxşıdır”, - deyə Ə.Əliyev 
əlavə edib.

Yer üzündə hər gün yüzlərlə xəstə 
insana orqan köçürülərək həyata 
qaytarılır. Müalicəsi başqa yolla 
mümkün olmayan xəstələrin hə-
yatda qalması üçün yeganə çıxış 
yolu orqan transplantasiyasıdır. 
Bu gün transplantologiya müasir 
elmin ən mühüm nailiyyətlərin-
dən biridir, tibb sahəsində əldə 
edilən ən yüksək zirvədir.
Transplantologiya perspektiv 
sahə olub, şübhəsiz ki, nə vaxt-
sa insanlar tərəfindən adi tibbi 
əməliyyat kimi qəbul olunacaq, 
hələlik isə bu sahədə təcrübəli və 
peşəkar həkimlər sayladır. Belə 
həkimlərdən biri Mərkəzi Göm-
rük Hospitalının ümumi cərrahı, 
cərrah-transplantoloq Kamran 
Beydullayevdir.
- Kamran həkim, siz 15 ildən çox-
dur ki, orqan transplantasiyası 
əməliyyatları həyata keçirirsi-
niz. Təcrübənizdə daha çox hansı 
əməliyyatlar olub? 
- Bəli, mən son 15 ildə ümumi cər-
rahiyyə əməliyyatları ilə yanaşı, 
orqan transplantasiyası əməliy-
yatlarını da icra edirəm. Bunlara 
qaraciyər və böyrək transplan-
tasiyası əməliyyatları daxildir. 
Ümumi cərrahiyyə əməliyyatla-
rına isə seçim qoymuruq, bütün 
cərrahi əməliyyatları - qida boru-
sundan başlamış mədə, mədəal-
tı vəzi, bağırsaqlar, öd yolları, 
dalaq və s. - hamısını icra edirik. 
Ümumi cərrahiyyə əməliyyat-
larında statistika aparmamışıq, 
amma yəqin ki, bu statistika di-
gər böyük ümumi cərrahiyyə 
mərkəzlərinin statistikasından 
çox da fərqlənməz. Qaraciyər 
transplantasiyası ilə bağlı ola-
raq bu sahənin əməliyyatlarında 
daha dərin biliyə və vərdişlərə 
malik olduğumuz üçün hepato-
biliar əməliyyatlarla bir az daha 
çox rastlaşırıq. Qaraciyər, öd yol-
ları, mədəaltı vəzi xəstəlikləri ilə 
bağlı müraciətlər çox olur. 
Mən fəaliyyətimin son 15 ilində 
1000-ə qədər böyrək transplan-
tasiyası, 350-yə qədər qaraciyər 
transplantasiyası əməliyyatların-
da iştirak etmişəm. Qeyd edim 
ki, Azərbaycan üçün bu rəqəm 
yetərincə böyük rəqəmdir və 
mən bu rəqəmi söyləməkdən qü-
rur duyuram.
- Bu illər ərzində icra etdiyiniz 
transplantasiya əməliyyatların-
da hansısa yeniliklər, dəyişiklik-
lər varmı? 
- Bəli, biz fəaliyyətimizi ən müa-
sir elmi nailiyyətlərə əsaslana raq 
davam etdiririk, dünya tibb sahə-
sində baş verən hər bir yeni liyi 
izləməyə çalışırıq. Bu yaxın larda 
ABŞ-ın nüfuzlu Elsevier nəşriy-
yatının çap etdirdiyi “Transplan-
tation Proceedings” jurnalında 
həmmüəlliflərindən biri olduğum 
2 məqaləmiz dərc olunub. Böyrək 
transplantasiyası əməliyyatların-
da donorlar üzərində laparosko-
pik əməliyyatlar edirik, bu proses 
40-45 dəqiqə çəkir, bu da yetəri 

qədər yüksək vərdişlərimizin 
yarandığını sübut edən amildir. 
MDB məkanında uşaqlarda qa-
raciyər transplantasiyası əməliy-
yatlarında donor əməliyyatını ilk 
dəfə biz laparoskopik yolla icra 
etmişik, cəmi 2 əməliyyat icra 
olunub, hazırda bu istiqamətdə 
işlərimiz davam edir. 
Artıq bəzi ölkələrdə böyrək trans-
plantasiyası əməliyyatlarında böy -
rək donorlarını robotik üsulla əmə-
liyyat edirlər. Yaxın vaxt larda 
Azər baycanda lazımi cihaz alınar-
sa, biz böyrək donorları üzərin-
də robotik əməliyyatlar həyata 
keçirməyi planlaşdırırıq. Qaraci-
yər transplantasiyası əməl iyyat -
larında isə yaxın vaxtlar da meyit-
dən orqan köçürülməsi prose sinin 
işə düşməsini gözləyirik. Ümid 
edirik ki, bunu da Mərkəzi Göm-
rük Hospitalının Сərrahiyyə və 
orqan transplantasiyası şöbəmiz 
uğurla həyata keçirəcək.
- Müalicəsi yalnız orqan trans-
plan tasiyası olan bəzi xəstəlik-
lərə yoluxmamaq üçün peyvənd-
lər mövcuddur. Bu xəstəliklərə 
qarşı peyvənd olunmaqla qarşı-
sını almaq mümkündürmü?
-Söhbət yəqin ki, hepatit B viru-
sundan gedir, çünki qaraciyər 
sirrozuna gətirib çıxaran xəstə-
liklərdən yalnız hepatit B-yə qar-
şı peyvənd mövcuddur. Hepatit 
C-yə qarşı peyvənd hal-hazırda 
təəssüf ki, mövcud deyil. Situ-
asiya belədir ki, biz, adətən son 
dönəm qaraciyər xəstəlikləri ilə 
qarşılaşırıq, onların yeganə yolu 
transplantasiyadır ki, biz də onu 
icra edirik. 
- Əksər hallarda insanlar hər 
han sı xəstəliyə yoluxduqdan son-
ra həkimlərin dedikləri analizləri 
verir və gözləmədiyi bir zamanda, 
heç bir ağrı onları narahat etmə-
dən hepatit virusunun daşıyıcısı 
olduqları məlum olur. Hepatiti 
vaxtında aşkarlamaq üçün nə et-
mək lazımdır? 
- Hepatit olub-olmamağını bil-
məyin ən düzgün, etibarlı yolu 
tibb müəsisəsinə gedib analiz 
verməkdir. Burada xroniki qa-
raciyər xəstəliyi törədən hepatit 
B və hepatit C-dən söhbət ge-
dirsə, onların B-də 20%-i kəskin 
formada keçir, yəni saralma ilə 
müşahidə olunur, C-də isə saral-
ma hallarına daha az rast gəlinir. 
Digər hallarda hepatitə yoluxma 
hiss olunmur, yuxarı tənəffüs 

yollarının katarı kimi, qrip kimi 
qısa xəstəlik əlamətləri müşahi-
də olunur, bunlar qeyri-spesifik 
əlamətlərdir. Ona görə də yeganə 
yol analiz verməkdir. 
- Orqan transplantasiyası zəru-
ri olan xəstəliyə məruz qalmış 
insan üçün donor tapmaq nə qə-
dər çətin prosesdir? Donora qarşı 
tələblər hansılardır?
- Mən hazırda transplantasiya ko-
mandasında donorlarla daha çox 
məşğul oluram. Donor üçün ilk 
tələbimiz qan qrupunun xəstənin 
qan qrupuna uyğun olmasıdır, 
qaraciyər transplantasiyası üçün 
yaş həddi 18-dən 55-ə qədər, böy-
rək transplantasiyası üçün isə 18 
yaşdan başlayaraqdır, yuxarı yaş 
həddi qoymamışıq.
İkincisi, könüllü, təmənnasız qa-
raciyərinin bir parçasını verən 
insanlar, bu, ilk növbədə, qohum-
lardır, emosional və ya genetik 
bağlılığı olan insanlar ola bilər. 
Bunlar ilkin seçim üçün şərtlərdir. 
Donor sağlam olmalıdır, çünki o 
da böyük əməliyyata məruz qalır. 
Üçüncü şərt əməliyyatın texniki 
icrasının mümkünlüyünü aydın-
laşdırmaqdır. Bəzən elə olur ki, 
bir xəstə üçün bir donor tapmaq 
kifayət edir və əməliyyat icra olu-
nur. Elə hallar da olur ki, 10 na-
mizəd donor kimi yoxlanılır, heç 
biri uyğun gəlmir...
Hazırda bütün dünyada donor 
qıtlığı var, bu səbəbdən də marji-
nal donorlar istifadə olunur. Dün-
yada KADAVRA proqramı var. 
Bizim ölkəmizdə bu istiqamətdə 
iş gedir. Əgər bu proqramı qur-
maq mümkün olarsa, bunun he-
sabına müəyyən mənada donor 
qıtlığı məsələsi həll edilmiş olar.
- Həkim-transplantoloq kimi 
xəstələrinizə orqan köçürdükdən 
sonra keçirdiyiniz hisslər barə-
də nə deyə bilərsiniz? Bir insanı 
yenidən yaşatmaq sizin üçün nə 
deməkdir?
- Həqiqət budur ki, biz bunu adi, 
gündəlik bir iş kimi qəbul edirik. 
Bəlkə də karyeramın ilk illərində 
hər uğurlu əməliyyatdan sonra 
qürur kimi bir hiss yaşayırdım. 
Professional vərdişdənmi irəli 
gəlir, - deyə bilmərəm, hazırda 
elə bir xüsusi hiss keçirmirəm. 
Qəribə görünsə də, deyərdim ki, 
bəlkə də bu, bir tərəfdən yaxşıdır, 
o mənada ki, emosiyalar sənin qə-
rar verməyinə təsir etmir. Təsəv-
vür edin, həyatının son günlərini 
sayan bir insan əməliyyatdan son-
ra özünü yenidən həyata qayıtmış 
insan kimi hiss edir. Kənardan bu 
möcüzə kimi görünə bilər, amma 
mən bu prosesdə özümü qəhrə-
man saymıram.
- Maraqlı müsahibəyə görə sizə 
təşəkkür edirik. Sizə bu məsuliy-
yətli işinizdə uğurlar arzulayırıq.

Müsahibəni apardı: 
Mərkəzi Gömrük 

Hospitalının PR mütəxəssisi 
Dilara Zamanova

Daima dövlətimizin, xalqımızın 
xoşbəxtliyini düşünən görkəmli 
ziyalı, millət vəkili Fazil Mus-
tafaya qarşı sui- qəsd dövlətçili-
yimizə yönəldil miş terrordur. 
Fazil Mustafa öz fəaliyyətində 
cəmiyyətimizin maariflənmə-
sinə, dünyəvi dəyərlərin təbli-
ğinə üstünlük verirdi. Cəha lətə, 
xurafata qarşı kəskin çıxışları 
ilə seçilirdi. O, doğma Azərbay-
canımızı təhdid edən, xalqı cə-
halətə və xurafata sürükləyən 
şəxslərlə, böyük bir qüvvə ilə 
millətimizə zərbə vurmaq istə-

yənlərlə mübarizə aparırdı. 
Dü şünürəm, Fazil Mustafaya 
atı lan xain gülləsi müstəqil, gü-
nü-gündən inkişaf edən, qüdrət-
lənən Azərbaycana tuşlanıb. Və 
əminəm ki, çox qısa bir müddət-
də hüquq-mühafizə orqanları ci-
nayətkarların layiqli cəzalarına 
çatdırılmasını təmin edəcəkdir. 
Mən hörmətli Fazil müəllimə 
şəfa diləyir, tezliklə sağalması-
nı arzulayıram.

Milli Məclisin deputatı,
akademik Ziyad Səmədzadə

Bakcell şirkəti rəqəmsal ye-
niliklərini təqdim edib. Yeni 
Bakcell tətbiqi və internet sə-
hifəsi abunəçilərə rəqəmsal 
texnologiyaların üstünlüklə-
rindən istifadə etməklə ən üs-
tün müştəri təcrübəsindən ya-
rarlanmaq imkanı verir. 
İndi Bakcell abunəçiləri 

müxtəlif xidmətlərdən daha 
sürətli, asan və heç yerə get-
mədən istifadə edə biləcəklər. 
Yeni Bakcell tətbiqi üztanıma 
texnologiyası, onlayn çat, ödə-
niş və loyallıq proqramının 
tətbiq olunduğu çoxfunksiyalı 
platformadır. Tətbiqdəki üzta-
nıma texnologiyası sayəsində 

eSIM nömrə almaq və ya möv-
cud Bakcell nömrəsinin eSIM 
dublikatını çıxarmaq üçün on-
layn müraciət etmək kifayət-
dir. 
“Bakcell”in təqdim etdiyi yeni 
internet səhifəsi də abunəçilə-
rin rahatlığını təmin etmək 
üçün bir çox rəqəmsal funk-
siyalara malikdir. Abunəçilər 
artıq Bakcell saytı vasitəsilə 
nömrə ala, özlərinə uyğun 
tarif və digər xidmətləri seçə 
bilərlər. 
Yeni rəqəmsal təcrübə ilə 
www.bakcell.com internet sə-
hifəsində tanış olmaq müm-
kündür. Tam yeni Bakcell 
tətbiqini https://onelink.to/
bakcell linkindən həm Andro-
id, həm iOS platformalarında 
işləyən mobil cihazlara yük-
ləmək olar. 
Qeyd edək ki, Bakcell şirkəti 
“NEQSOL Holding”in tərki-
binə daxildir.

5G şəbəkəsi indi iPhone smartfonlarından isti-
fadə edən Bakcell abunəçiləri üçün aktivdir. iP-
hone istifadəçiləri Bakının bir neçə nöqtəsində 
qurulmuş 5G test şəbəkəsindən yararlanaraq 
ultrasürətli interneti sınaqdan keçirmək imka-
nına malikdir. 
5G şəbəkəsinə qoşulan iPhone istifadəçiləri 
“Bakcell”dən 5GB balans hədiyyə alacaq. Hə-
diyyə interneti almaq üçün 5G-nin mövcud ol-
duğu ərazilərdə olarkən telefonda *501*1#  ko-
dunu yığmaq lazımdır.
Qeyd edək ki, Bakcell Azərbaycanda eSIM və 
VoLTE texnologiyalarını tətbiq edən ilk mobil 
operatordur. Bakcell şəbəkəsi Ookla® tərəfindən 
"Azərbaycanın ən sürətli mobil şəbəkəsi" kimi 
tanınır. Bakcell şirkəti “NEQSOL Holding”in 
tərkibinə daxildir.
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